
 

 

 
   

 
Spørgsmål om Halvdagsbørnehaven 

 

Kære Rasmus 

Du har den 12. december 2023 stillet følgende spørgsmål til 
forvaltningen om Halvdagsbørnehaven: 

1. Hvor stor søgning/belægning, fremmøde samt venteliste er der i 

Halvdagsbørnehaven hhv. de øvrige institutioner i klyngen? 

2. Hvordan er tilsynsrapporterne historisk for Halvdagsbørnehaven? 

3. Hvilke økonomiske effekter vil der være ved at samlokalisere med 

den anden børnehavematrikel som foreslået? 

4. Hvordan fungerer Halvdagsbørnehavens økonomi ift. 

forældrebetaling, tildeling af midler via budgetmodellen, osv.? 

5. Er der økonomiske problemer andetsteds i klyngen og hvilke 

muligheder er der for at rette op på økonomien der? (Herunder 

institutioner med meget lange åbningstider og deres relevante 

nøgletal såsom fx fremmøde)  
6. Kan der opnås en økonomisk forbedring ved at åbne ventelisterne 

for børn fra andre kommuner? 

7. Hvilken målgruppe anvender halvdagsbørnehaven og er der andre 

tilbud som den målgruppe kan benytte? 

8. Hvilke muligheder har vi for at beslutte at fastholde 

halvdagsbørnehavens nuværende fysiske placering eller på anden 

måde sikre den særlige intime stemning som forældrene 

efterspørger? Herunder forældrenes forslag om mere nær ledelse.  

Besvarelse 

Ad1 - Hvor stor søgning/belægning, fremmøde samt venteliste er der i 

Halvdagsbørnehaven hhv. de øvrige institutioner i klyngen? 

 
Nedenfor er opgjort normering, belægning og venteliste for hver 
institution i klyngen (opgjort d. 5/9-23): 
 

Institution Normering Belægning Venteliste 

Enghusene 114 108 30 

Vanløse Børnegård 102 94 27 

Skattesuset 119 102 16 
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Halvdagsbørnehaven 

Thyborøn Allé 

20 17 20 

 
Når der i ovenstående opgørelse både er ledige pladser og børn på 
venteliste, skyldes det, at en del forældre skriver deres børn på 
venteliste, uden at de har et aktuelt behov for en plads. Institutionen kan 
f.eks. være forældrenes 2. eller 3. prioritet,  og/eller forældrenes behov 
for pasning ligger først på et senere tidspunkt.   
 
Det er ikke muligt for forvaltningen at opgøre fremmødet på 
institutionerne uden at skulle foretage et større analysearbejde, der bl.a. 
omfatter, at institutionerne skal bruge ressourcer på at trække data mv.  
 
 
Ad2 - Hvordan er tilsynsrapporterne historisk for Halvdagsbørnehaven? 
 
Tilsynshistorikken for Halvdagsbørnehaven viser, at institutionen har 
fået et såkaldt ”tilsyn light” hvert andet år siden 2020. Tilsyn light 
gennemføres, når en institution har fået vurderingen ”vedligehold” i alle 
seks temaer for pædagogisk kvalitet. Ved det seneste tilsyn (2023) har 
Halvdagsbørnehaven fået ”Juster indsats” i to ud af seks temaer, 
henholdsvis ”Børnefællesskaber og leg”, samt ”Sprog og bevægelse.” 
 
Vurderingen ”Juster indsats” betyder overordnet, at institutionen skal 
fortsætte det gode arbejde, men at der er behov for enkelte justeringer 
af praksis. 
• 2020: Tilsyn light 
• 2021: Ordinært tilsyn  
• 2022: Tilsyn light 
• 2023: Ordinært tilsyn med juster indsats i to temaer 
 
 
Ad3 - Hvilke økonomiske effekter vil der være ved at samlokalisere med 

den anden børnehavematrikel som foreslået? 
 
Klyngeledelsen og områdeforvaltningens vurdering er, at den 
økonomiske effekt ved en samlokalisering isoleret set vil være 
begrænset, men at samlokaliseringen i langt overvejende grad sker ud 
fra et ønske om at skabe mere robuste arbejdsfællesskaber og dermed 
bl.a. også øge medarbejdertrivslen og sikre den pædagogiske kvalitet.  
 
Udfordringen er i mindre grad økonomiske ressourcer end det er 
menneskelige. Når der mangler personale på den mindre enhed, er det 
nødvendigt, at personale fra andre enheder dækker ind, da en meget 
lille enhed som Halvdagsbørnehaven ikke selv kan flytte rundt på 
personaleressourcer. Problemet bliver desto større i kraft af, at der har 
været en betydelige personaleomsætning og sygefravær i 
Halvdagsbørnehaven. 
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Klyngeledelsen forventer dog en betydelig reduktion i vikarudgifter ifm. 
sygefravær som resultat af en samlokalisering, da de får mulighed for at 
benytte personaleressourcer smartere, når børnene er på samme matrikel. 
 
 
Ad4 - Hvordan fungerer Halvdagsbørnehavens økonomi ift. 

forældrebetaling, tildeling af midler via budgetmodellen, osv.? 
 
Halvdagsbørnehaven får tildelt midler efter de samme principper som 
andre daginstitutioner. Institutionen får dog tildelt færre midler til 
lønninger, svarende til den kortere åbningstid. 
   
Der henvises i øvrigt til beslutning om ny budgetmodel for dagtilbud 
fra BUU-mødet d. 11/10-23. 
 
Forældrebetalingen i Halvdagsbørnehaven er lavere end en 
fuldtidsplads i en anden institution pga. den kortere åbningstid i 
institutionen. I halvdagsbørnehaven er prisen 1.900 kr./md. for børn 
under 3 år og 1.060 kr./md. for børn på 3 år og derover (i 2024) – mens 
den i andre kommunale eller selvejende institutioner er 3.800 kr./md. 
(under 3 år) og 2.120 kr./md. (over 3 år). Alle beløb er ekskl. 
frokostordning, da Halvdagsbørnehaven ikke har frokostordning.  
 
 
Ad5 - Er der økonomiske problemer andetsteds i klyngen og hvilke 

muligheder er der for at rette op på økonomien der? (Herunder 

institutioner med meget lange åbningstider og deres relevante nøgletal 

såsom fx fremmøde)  
 
Det forventede regnskab for 2023 for klyngen viser på nuværende 
tidspunkt (3. regnskabsprognose) et merforbrug på ca. 740.000 kr., 
svarende til en procentvis budgetoverskridelse på ca. 1,6 %.  
 
Klyngen har ikke haft så stort et merforbrug, at der er udarbejdet en 
økonomisk handleplan (her er grænsen 2 % merforbrug). 
Forvaltningen kan derfor ikke umiddelbart svare på, hvordan der evt. 
kan rettes op på økonomien i klyngen.  
 
 
Ad6 - Kan der opnås en økonomisk forbedring ved at åbne ventelisterne 

for børn fra andre kommuner? 
 
Der er ikke på nuværende tidspunkt mulighed for, at børn fra andre 
kommuner kan skrive sig op til institution i Københavns Kommune. Det 
er ikke muligt at vurdere, om en evt. åbning af ventelisterne for børn 
uden for kommunen vil kunne medføre flere børn i institutionen og 
dermed potentielt økonomisk forbedring for Halvdagsbørnehaven.  
 
For uddybende beskrivelse henvises til nyligt svar på tidligere 
spørgsmål om samme emne, som kan læses her. 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/B%C3%B8rne-%20og%20Ungdomsudvalget/m%C3%B8de-11102023/referat/punkt-4
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/B%C3%B8rne-%20og%20Ungdomsudvalget/m%C3%B8de-11102023/referat/punkt-4
https://www.kk.dk/sites/default/files/2023-12/08.12.%20Svar%20til%20Rasmus%20Rune%20Steenberger%20%28F%29%20om%20kapacitetstilpasning%20i%20dagtilbud%20og%20%C3%A5bning%20for%20optag%20fra%20andre%20kommuner.pdf
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Ad7 - Hvilken målgruppe anvender halvdagsbørnehaven og er der andre 

tilbud som den målgruppe kan benytte? 
 
Der findes ikke nogen målgruppebeskrivelse for Halvdagsbørnehaven, 
hvorfor målgruppen må være den samme som for alle andre dagtilbud 
– men altså for familier med et væsentligt mindre pasningsbehov i antal 
timer. 
 
Der findes ikke andre halvdagsbørnehaver i Københavns Kommune. 
 
 
Ad8 - Hvilke muligheder har vi for at beslutte at fastholde 

halvdagsbørnehavens nuværende fysiske placering eller på anden måde 

sikre den særlige intime stemning som forældrene efterspørger? Herunder 

forældrenes forslag om mere nær ledelse.  
 
Det vil være muligt at stille et medlemsforslag, der tilbagekalder 
delegationen af beslutningskompetencen fra klyngens ledelse og 
bestyrelse. Således vil BUU selv kunne formulere en model for den 
videre drift.   
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